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بنچاق در قانون پيش فروش ساختمان 
جايگاهي ندارد 

رئيس انجمن انبوه س��ازان اس��تان 
تهران گفت: از آنجا که بنچاق اساس 
يک ملک را تشکيل مي دهد متاسفانه 
در قان��ون پي��ش فروش س��اختمان 
جايگاهي ندارد.به گزارش خبرگزاري 
صدا و س��يما؛ حس��ن محتشم افزود: 

طبق آئين نامه قانون مزبور ساختمان هاي مشمول پيش فروش بطور 
حتم بايد داراي سند رسمي باشند درحاليکه بسياري از مناطق کشور 
داراي سند بنچاقي است و براين اساس ۴۰ درصد معاملات ناشي از 

پيش فروش در عمل از رده خارج مي شود.
وي همچني��ن ب��ا اش��اره به اين جمل��ه که افزون بر ۸۰ درصد اراضي 
ش��مال کش��ور فاقد س��ند ثبتي است، ولي در عوض بنچاق روستايي 
دارد، اظهار داشت: اين بنچاق در حقيقت سند مالکيت زمين است و 

سند ثبتي به استناد مدارک املاک )بنچاق( صادر مي شود.

سعودي ها براي جذب خدمه 
شرکت هواپيمايي قطر دندان تيز کردند

يک ش��رکت هواپيمايي عربس��تان س��عودي در يک پيام توييتري از 
خلبانان و س��اير خدمه ش��رکت هواپيمايي قطر ايرويز دعوت کرد به 
اين ش��رکت ملحق ش��وند.به گزارش ايسنا، شرکت هواپيمايي ارزان 
قيمت فلاي ناس در توييتر اعلام کرد از کارمندان س��عودي که در 
ايرباس A۳۲۰ قطرايرويز کار مي کنند، استقبال مي کند و از هر کسي 
که تمايل دارد به فلاي ناس ملحق شده و در ميان خدمه اين شرکت 
کار کن��د، دع��وت مي کند.فلاي ناس در اين پيام اعلام کرد علاوه بر 
خلبانان، کارکنان فروش، امنيت، تعمير و نگهداري و س��اير پرس��نل 
را جذب خواهد کرد.در بزرگترين بحران ديپلماتيک چند س��ال اخير 
منطقه خليج فارس، عربستان سعودي، امارات متحده عربي، بحرين 
و س��اير کش��ورها با متهم کردن قطر به حمايت از تروريس��م، روابط 
ديپلماتيکش��ان را با دوحه قطع کردند.اين کش��ور سرشار از منابع گاز 

طبيعي همه اين اتهامات را رد کرده است.

حوزه مسکن مغفول مانده است
عضو کميس��يون اقتصادي مجلس 
ش��وراي اس��لامي معتقد است حوزه 
مس��کن در وزارت راه وشهرس��ازي 
کنون��ي مغفول مانده و از آنجايي که 
اين حوزه نبض اقتصاد کشور و مقوله 
فراگيري اس��ت نياز به مديريت واحد 

دارد.به گزارش ايرنا، در همين زمينه »احمد محمدي انارکي« ضمن 
موافقت با تفکيک وزارت راه و شهرسازي مي گويد: بازار مسکن نبض 
اقتصاد کشور است. بحث راه سازي و راهداري با شهرسازي متفاوت 
است و مسکن نيز مقوله فراگيري است و خود نياز به مديريت واحد 
دارد تا با کار کارشناسي لازم راه حل هاي مناسب را براي حل مشکل 
مس��کن جوانان ارائه کند. نماينده مردم رفس��نجان افزود: متاس��فانه 
تخصص عمده افرادي که وارد وزات »مس��کن و راه و شهرس��ازي« 
ش��دند در بحث راهداري بود و تخصصي در بحث مس��کن نداش��تند. 
وي با اش��اره به توزيع نامتناس��ب بودجه وزارت راه و شهرس��ازي بين 
دو حوزه مسکن و راه گفت: اجراي پروژه هاي عمراني و زيرساختي 
وزارت راه چندين برابر پروژه هاي مسکن نياز به منابع مالي دارد و در 
نتيجه تخصيص نامتوازن بودجه باعث شده است حتي در برخي مواقع 

شاهد تخصيص نيافتن منابع مالي براي اين طرح ها باشيم. 

سرمايه گذاري 6 هزار ميليارد ريالي 
در مجتمع بندري شهيد رجايي

مدي��رکل بن��ادر و دريان��وردي هرمزگان گفت: تا پايان س��ال جاري 
11 پروژه عمراني با س��رمايه گذاري 6 هزار و 1۸۰ ميليارد ريال در 
بندرش��هيد رجايي محقق مي ش��ود.به گزارش ايرنا ، الله مراد عفيفي 
پور در حاش��يه بازديد از چند پروژه س��رمايه گذاري در منطقه ويژه 
اقتصادي بندرشهيد رجايي افزود: تکميل و بهره برداري از 11پروژه 
عمراني توس��ط س��رمايه گذاران بخش خصوصي در سال 96 هدف 
گذاري ش��ده که براس��اس برنامه زمان بندي ش��ده، 6 پروژه در نيمه 
نخس��ت و پنج پروژه ديگر در نيمه دوم امس��ال آماده بهره برداري 
مي ش��ود.وي بيان داش��ت: ۲ پروژه ساخت آب شيرين کن با مجموع 
ظرفيت توليد ۲5هزار مترمکعب آب شرب، چهار پروژه احداث پايانه 
نگهداري فرآورده هاي نفتي، ۲ پروژه پايانه لجستيک کالا و کانتينر، 
يک پايانه اس��تاندارد نگهداري کالاي خطرناک، يک پايانه ورود و 
 خروج کاميون و همچنين تعميرگاه و موتورپول تجهيزات از جمله اين

 طرح هاست.

با حضور در» ياتا « بهتر مي توانيم منافع هوانوردي 
کشورمان را دنبال کنيم

مديرعام��ل ايران اير ب��ا بيان اينکه 
جريان سياس��ي قوي در دنيا تلاش 
داش��ت تا مان��ع از حضور نمايندگان 
ايرلاين هاي ايراني در س��طوح عالي 
مجامع بين المللي ش��ود، گفت: براي 
حضور در ش��وراي حکام ياتا چيزي 

کم از نمايندگان ايرلاين هاي عربستان، ترکيه و قطر نداريم. فرهاد 
پرورش درباره عضويتش در ش��وراي حکام ياتا گفت: عضويت اين 
نماينده ايراني در ش��وراي حکام پس از چند دهه انجام ش��د و در اين 
سال ها به بسياري از منابع بين المللي در حوزه صنعت هوايي بازرگاني 
دسترسي نداشتيم. حال اينکه عضويت ايران اير در شوراي حکام ياتا 
مي تواند اين امکان را بدهد که با حضور در س��طح بالايي از جوامع 
بين المللي به منابع گس��ترده تري دس��ت پيدا کند.وي ادامه داد: البته 
پيش از اين هم در مجامع بين المللي صنعت هوانوردي از جمله ياتا 
و ايکائو حضور داش��تيم اما از اين پس با حضور در س��طوح عالي تر 
مي توانيم منافع صنعت هوانوردي کشورمان را بهتر از گذشته دنبال 
کنيم و اطلاعات کامل از تصميمات گرفته ش��ده و در حال اجرا در 

اين صنعت در دست داشته باشيم.

نقد وآسيب شناسي نحوه تفکيك اراضي شهري 
نقد و آسيب شناس��ي نحوه تفکيک اراضي ش��هري با هدف اصلاح 
تدريجي روند کنوني ش��کل گيري يکس��ان توده هاي ساختماني در 
ش��هرها در حال��ي م��ورد بررس��ي قرار گرفته و نتاي��ج آن به زودي 
طي مصوبه اي ابلاغ عمومي مي ش��ود که مقرر ش��ده اس��ت تا نتايج 
آسيب شناس��ي در کارگاه هاي هم انديش��ي با حضور اهالي حرفه به 
بحث گذاش��ته ش��ود. در پنجمين جلسه ش��وراي عالي شهرسازي 
و معم��اري اي��ران، ط��رح مطالعاتي آسيب شناس��ي نحوه تفکيک 
اراضي ش��هري با حضور رئيس و دبير ش��وراي عالي شهرس��ازي و 
معماري ايران، اعضاي اصلي ش��ورا و مش��اور طرح در س��اختمان 
دادمان وزارت راه و شهرسازي برگزار شد.در ابتداي نشست، پيروز 
حناچي دبير شوراي عالي شهرسازي و معماري ايران، گفت: يکي از 
نقدهاي جدي که در حال حاضر، شهرسازي کشور با آن روبه روست 
آن است که شهرها به هم شبيه شده اند و به همين دليل نيز سعي 
شد که اين موضوع در شوراي عالي و کميته هاي تخصصي شورا با 
حضور نمايندگان وزارتخانه ها و سازمان هاي مربوطه طرح و مورد 

نقد و بررسي قرار گيرد.

پيشخوان

راه ومسکن

نشس��ت خبري معاون فن��ي و زيربنايي راه آهن 
جمه��وري اس��لامي ايران در محل اين معاونت 
و با حضور خبرنگاران رس��انه هاي ارتباط جمعي 
برگزار ش��د. به گزارش خبرنگار روزنامه تجارت 
مازيار يزداني در اين نشس��ت از ش��روع عمليات 
اجرايي برقي س��ازي راه آهن تهران – مش��هد از 
هفته جاري خبر داد و يادآور ش��د: با برقي ش��دن 
اين خط مدت زمان س��فر ريلي تهران – مش��هد 
به 6 ساعت کاهش پيدا مي کند. يزداني ادامه داد: 
طول راه آهن تهران – مش��هد که برقي مي ش��ود 
5۲6 کيلومتر است که قرار است بر روي هر دو خط 
انجام شود.وي با اين توضيح که مقدمات عملياتي 
شدن برقي سازي راه آهن تهران – مشهد به انجام 
رسيده است گفت: از هفته آينده عمليات اجرايي 
اين پروژه ابتدا درمسير مشهد – نيشابور به طول 
1۳۸ کيلومتر آغاز خواهد شد. يزداني در خصوص 
تامي��ن مناب��ع اين پروژه اعلام نمود: اين پروژه با 
فاينانس چيني به ارزش 1.6 ميليارد يورو به طول 
9۲6 کيلومتر و در مدت ۴ سال انجام خواهد شد 
و البته در تلاش هس��تيم که مدت زمان اجراي 
پ��روژه را کاه��ش دهيم. مع��اون فني و زيربنايي 
راه آه��ن همچنين اظهار داش��ت: از ويژگي هاي 
بس��يار مهم اين پروژه اين اس��ت که برقي سازي 
تهران – مش��هد بر روي خط گرم انجام مي ش��ود 
يعني در حالي که قطار از ريل در حال تردد است 
و ترددها لغو نمي شود، پروژه به اجرا خواهد رسيد.

يزداني با اشاره به افزايش سرعت سير در راه آهن 
برق��ي گفت: خط آهن فعلي براي س��رعت 16۰ 
کيلومتر در س��اعت طراحي شده اما با برقي شدن 
همين راه آهن س��رعت به ۲۰۰ کيلومتر افزايش 
مي يابد البته بايد وضعيت زيرس��ازي و روس��ازي 

راه آهن اين مسير بررسي شود.
يزداني همچنين به پروژه ديگر راه آهن اش��اره 
ک��رد و گف��ت: ما اجرايي ش��دن پ��روژه راه آهن 
گرمس��ار- اينچه برون- گرگان را نيز در دس��ت 
بررس��ي داش��تيم و هرچند در اجراي اين پروژه  
تاخير صورت گرفت اما در نهايت توانس��تيم طي 
روز گذش��ته قرارداد نهايي برقي س��ازي راه آهن 

گرمس��ار- اينچه برون- گرگان با طرف روس ها 
نهاي��ي کني��م. وي در اين زمينه هم عنوان کرد: 
قرارداد پروژه ياد شده پيش از اين در حضور رئيس 
جمهور دو کش��ور به امضا رس��يده بود، ارزش اين 
ق��رارداد 1.۲ ميلي��ارد يورو اس��ت و طبق قرارداد 
چهارس��اله به اتمام مي رسد.وي با اشاره به طول 
مس��ير راه آهن گرمس��ار- اينچه برون- گرگان 
اظهار داشت: طول اين مسير ۴۰۰ کيلومتر است و 
منابع مورد نياز ساخت آن همانطور که عنوان شد 

از طريق فاينانس روس تامين مي شود.
همه مزيت هاي شبکه ريلي ���

مع��اون فن��ي و زيربناي��ي راه آه��ن جمه��وري 
اسلامي ايران در ادامه از مزيت هاي توسعه شبکه 

ريلي ياد کرد و گفت: کاهش تصادفات جاده اي، 
صرفه جويي سوخت، آلودگي هوا و کاهش تمرکز 
جمعيت در مرکز کلانشهرها از مزيت هاي توسعه 
ش��بکه ريلي اس��ت. يزداني افزود: بنا داريم ريل 
را به مراکز توس��عه بار برس��انيم تا بتوانيم بخش 
عم��ده اي از ب��ار از روي ج��اده را ب��ه ريل منتقل 
کنيم.يزداني س��پس به توس��عه خطوط حومه اي 
اشاره کرد و گفت: ساخت ۸۰۰ کيلومتر راه آهن 
حومه اي را در دس��تور کار داريم و براي توس��عه 
خط��وط ريلي حومه اي کلانش��هرهاي تهران، 
اهواز، مش��هد، اصفه��ان برنامه ريزي کرده ايم و 
پروژه هاي��ي در دس��ت اجرا داري��م. وي افزود: از 
اي��ن ۸۰۰ کيلومت��ر به طور قطع 5۰۰ کيلومتر به 

بهره برداري مي رسد که عمده بهره برداري ها در 
مس��يرهاي تهران – گرمس��ار، تهران- قزوين و 

حومه شهرهاي تهران و مشهد است.
راه آهن؛ دومين سرويس مخابراتي کشور ���

مع��اون فن��ي و زيربنايي راه آهن در ادامه به حوزه 
ارتباطات و علائم الکتريکي اش��اره کرد و گفت:  
راه آه��ن جمهوري اس��لامي ايران بعد از وزارت 
ارتباط��ات بزرگترين ش��بکه مخابراتي کش��ور 
را دارد و ب��ه س��ازمان هاي ديگ��ر و همچنين به 
مخابرات س��رويس مي فروشد و ۲5۰۰ کيلومتر 
خط��وط مخابرات��ي را مديريت مي کند. يزداني با 
اع��لام اين ک��ه راه آهن طرح ترانزيت بين المللي 
ديتا را بر اس��اس مجوزهاي اخذ ش��ده را در حال 

اجرا دارد، گفت: امسال 5۰۰ کيلومتر تراک بندي 
بافق-بندرعباس به بهره برداري مي رسد، ضمن 
آن که تمام ش��بکه به سيس��تم اتوماتيک کنترل 
قطار )ATC( تجهيز خواهد ش��د.وي با بيان اين 
که در هر قسمتي از خطوط گرم راه آهن يک کار 
عملياتي در حوزه زيربنايي در حال اجراست، افزود:  
يکي از تکاليف اصلي راه اهن حفظ و ارتقاي ايمني 
اس��ت که در اين راس��تا بايد پروژه هاي متعددي 

تعريف و اجرايي شود.
بازسازي خطوط ريلي جنوب پس از ���60 سال

معاون فني و زيربنايي راه آهن همچنين با اشاره 
به بازسازي خطوط ريلي به ويژه در محور جنوب 
کش��ور و س��ختي اين پروژه گفت: برخي از اين 
مس��يرها پس از 6۰ س��ال بازس��ازي مي ش��وند. 
براي بازس��ازي خ��ط دوم راه آهن ۲۰۰ کيلومتر 
را هدفگ��ذاري کرده اي��م که از اين ۲۰۰ کيلومتر 
5۰ کيلومتر، پس از 6۰ س��ال بازس��ازي خواهند 
شد و از نقاط بسيار سخت مسير ريلي کشورمان 
محسوب مي شوند که هيچ دسترسي جاده اي به 
اين مس��يرها وجود ندارد.مازيار يزداني ادامه داد: 
امس��ال قطع��ا از ۲۰۰ کيلومتر هدفگذاري براي 
بازس��ازي خط، 5۰ کيلومت��ر آن به بهره برداري 
خواهد رسيد.وي همچنين با اشاره به برنامه هاي 
راه آهن براي احداث ۲هزار کيلومتر خط ريلي دوم 
گف��ت: از اي��ن ۲هزار کيلومت��ر، ۸۰۰ کيلومتر در 
دست اجرا است و به طور قطع 5۰۰ کيلومتر خط 

دوم ريلي امسال به بهره برداري مي رسد.
تج�اري  مراک�ز  آه�ن  راه  ايس�تگاه هاي  ���

مي شوند
يزداني س��پس به موضوع س��اخت ايستگا ه هاي 
جدي��د راه آهن پرداخت و گفت: سياس��ت ما اين 
است که ايستگاه هاي راه آهن را به مراکز تجاري 
مهم در شهر تبديل کنيم. براي اين منظور تا دو 
س��ال آينده ۴۰ ايستگاه راه آهن به مراکز تجاري 
ش��هر تبديل مي ش��وند به طوريکه خانواده ها و 
افراد بتوانند همه مايحتاج خود را از فروشگاه هاي 
ايستگاه ها خريداري کنند و به خانه ها و منازلشان 

برگردند. 

با عملیاتی شدن فاینانس چین از هفته آینده؛

راه آهن تهران – مشهد  برقی می شود

ارتقاي توانمندي هاي ساکنین در محلات هدف درخواست تحریم هواپیمایي ماهان ابلاغ آیین نامه دریافت مالیات از ساخت وساز
مع��اون اول رئيس جمه��ور آيي��ن نامه 
دريافت ماليات جديد از س��اخت و س��از 
مسکن را ابلاغ کرد. اسحاق جهانگيري 
مع��اون اول رئيس جمه��ور آيين نام��ه 
1۴ م��اده اي م��اده ۷۷ اصلاحيه قانون 

ماليات هاي مس��تقيم در خصوص ماليات ساخت وس��از را ابلاغ 
کرد.بر اس��اس اين آيين نامه، درآمد اش��خاص حقيقي و حقوقي 
ناش��ي از س��اخت و فروش هرنوع س��اختمان )عرصه و اعياني( 
حس��ب مورد مش��مول مقررات ماليات بر درآمد موضوع فصول 
چهارم و پنجم باب سوم قانون خواهد بود.همچنين بر اساس اين 
آيين نامه، ش��هرهاي با جمعيت يکصدهزار نفر و بالاتر در زمان 
صدور پروانه ساخت بر اساس آخرين سرشماري عمومي نفوس 
و مسکن مرکز آمار ايران، مشمول ماليات ساخت و فروش اين 

آيين نامه هستند.

س��ناتور آمريکاي��ي مدع��ي ش��ده که 
هواپيماي��ي ماهان يک تهديد روش��ن 
براي امنيت مردم در جاهايي است که 
اين هواپيماها اجازه نشس��تن دارند. به 
گزارش ايلنا، روزنامه واشنگتن اگزمينر 

نوشت: جان کورنين مشاور رييس حزب اکثريت مجلس سنا، 
اصلاحيه اي براي تحريم هاي عليه ايران و به طور خاص تحريم 
عليه بزرگترين ايرلاين مسافربري اين کشور ارائه کرد.کورنين 
در نطق خود در مجلس س��نا مدعي ش��ده: اصلاحيه او به تاييد 
وزارت امنيت داخلي براي قرار گرفتن نام هواپيمايي ماهان در 
ليست تحريم ها نياز دارد. با اين کار درجه امنيت آمريکايي هايي 
که با اين هواپيماها سفر مي کنند نيز تامين خواهد شد. کورنين 
در اظهارنظري عجيب مدعي ش��د که ماهان اير مس��ير حمل و 

نقل تروريست ها و سلاح هاي آنها را هموار مي کند.

معاون وزير راه و شهرس��ازي از اجراي 
پروژه ه��اي بازآفرين��ي در بي��ش از ۸۷ 
س��کونتگاه غيررس��مي خبر داد و گفت: 
ما باي��د بتوانيم ضمن ظرفيت س��ازي، 
نهادس��ازي و ابزارسازي توانمندي هاي 

اقتصادي و اجتماعي افراد ساکن در محلات هدف را افزايش داده 
و اينگونه به رفع مشکلات موجود کمک کنيم. محمدسعيد ايزدي 
در خصوص ارتقاي قابليت زيست پذيري شهرها و کيفيت زندگي 
ش��هروندان با اجراي سياس��ت بازآفريني شهري موضوع اصلي و 
مورد بررس��ي در اين جلس��ه را توسعه امکانات و خدمات روبنايي 
و ارتقاي زيرس��اخت هاي ش��هري و محله اي عنوان کرد و گفت: 
امي��د داري��م تا پس از پايان اين دوره از نشس��ت ها بتوانيم ضمن 
اصلاح ارکان سياست بازآفريني، آنها را مبناي برنامه ريزي هاي 

خود در فعاليت هاي پيش رو قرار دهيم.

مديرکل راه و شهرسازي استان فارس در يک کنفرانس 
خبري با بيان اينکه پروژه آزادراهي ش��يراز-اصفهان 
با مشارکت وزارت دفاع اجرا مي شود، گفت: علي رغم 
اينکه س��هم هر يک از ش��رکاي پروژه 5۰ درصد تعين 
ش��ده، دول��ت تاکن��ون ۷5۰ ميليارد توم��ان و وزارت 
دفاع ۲5۰ ميليارد تومان در اين پروژه س��رمايه گذاري 

کرده اند.
ت��کاور ب��ا تصريح اينکه آزادراه ش��يراز-اصفهان هيچ 
بده��ي ن��دارد، گفت: پيش بيني ما ب��ا توجه به در نظر 
گرفت��ن جمي��ع جهات در اقدام��ات عمراني و اجرايي، 
اين اس��ت که تا پايان س��ال 9۷ اين پروژه آزادراهي 
آم��اده بهره برداري باش��د.مديرکل راه و شهرس��ازي 
استان فارس همچنين گفت: براي استان فارس 111 
هزار و 16 واحد مس��کن مهر پيش بيني ش��ده بود که 
تاکنون 9۸ هزار و ۳9۲ واحد آن تکميل و به بهره بردار 
واگذار شده است؛ 1۲ هزار و 6۲۴ واحد تحويل نشده 
هم ۸5 درصد پيش��رفت فيزيکي دارد و تا نيمه س��ال 

95 آماده بهره برداري مي ش��ود.تکاور با تصريح اينکه 
پرونده مس��کن مهر اس��تان فارس تا ش��هريور امسال 
بس��ته خواهد ش��د،  گفت: از کل واحدهاي تکميل شده 
در ف��ارس ۴۰ ه��زار و ۸۰۴ واحد در دوران چهارس��اله 
دولت تدبير و به سرانجام رسيد؛ دولت تاکنون ۲ هزار 
و ۳۳۰ ميليارد تومان بابت احداث واحدهاي مس��کن 

مهر تسهيلات پرداخت کرده است.

آزادراه شيراز- اصفهان مهم ترين پروژه آزادراهي کشور
عضو کميس��يون کش��اورزي،آب و منابع طبيعي مجلس 
گف��ت: زمان��ي که کش��اورزان به دلايل��ي همچون صرفه 
اقتصادي تغييرکاربري مي دهند، مش��خص است که ما در 
آينده وابسته به واردات محصولات کشاورزي مي شويم. به 
گزارش خبرگزاري خانه ملت محمد صادق حسني جوريابي  
درباره وضعيت بازار برنج درکشور،گفت: تغييرکاربري اراضي 
کشاورزي نتيجه عدم صرفه اقتصادي توليد و بازار مطمئن 
براي فروش محصولات کش��اورز دارد،بنابراين مسئولان 
آگاه باشند تن دادن به واردات و حذف اراضي کشاورزي از 
چرخه توليد بويژه در زمينه توليد برنج )که نقش بسزايي در 
سفره اوليه غذايي شهروندان دارد( ما را درآينده با مشکلات 
عديده اي روبرو ميکند. نماينده مردم رشت درمجلس شوراي 
اسلاميبا بيان اينکه سودويلا سازي چندين برابر توليد برنج 
در اراضي کشاورزي است، تصريح کرد: هرکاري به غير از 
برنج کاري به نفع کشاورز است، توليد برنج هيچ منفعتي به 
کشاورز نمي رساند. وي ادامه داد: سودهاي زودگذر واردات 
درآينده، تامين برنج کشور را با مشکلات عديده اي روبرو 

مي کند؛ زيرا زماني که توليد برنج در اراضي کش��اورزي با 
کاهش روبرو شود،مس��لم اس��ت که ما بايد به هر نرخي که 
ط��رف خارجي ب��راي فروش محصولاتش تعيين مي کند، 
تن دهيم.حسني جوريابي تصريح کرد:بها دادن به واردات 
برنج درزمان تحريم هاي احتمالي ما وارد مشکلات عديده 
اي مي کند زيرا زماني که کش��اورز براي علتي بنام صرفه 
اقتصادي تغييرکاربري داده است، مشخص است که ما در 

آينده وابسته به واردات محصولات کشاورزي مي شويم.

سود ويلاسازي،چندين برابر کشت برنج در اراضي کشاورزي

آغاز اقدامات جدي در حوزه شهرسازي ريل پايه 

احتمال  افزايش 20 درصدي نرخ بليط ايرلاين ها بدون تصويب سازمان هواپيمايي کشوري

وزير راه و شهرس��ازي با بيان اينکه زمان آن رس��يده اس��ت که 
موضوع ريل در ش��هر ديده ش��ود، گفت: آخرين بررس��ي ما در 
خصوص شهر تهران نشان مي دهد که روزي يک ميليون و ۳۰۰ 
هزار نفر وارد شهر تهران شده و از آن خارج مي شوند که سهم 
ريل از اين رقم تنها ۴ درصد بوده و بيشتر جابجايي ها با خودرو 
انجام مي شود. عباس آخوندي وزير راه و شهرسازي در صد و 
نود و سومين نشست شورايعالي هماهنگي ترابري کشور پس 
از قرائت سند راهبردي توسعه مبتني بر حمل و نقل همگاني، 
گفت: اين سند يکي از اقدامات بسيار بزرگ براي تغيير گفتمان 
حمل و نقل و مؤثر در تکميل توسعه شهري و يکي از اقدامات 
بنياديني اس��ت که ما را به س��مت آمايش سرزمين مي برد.وي 
گفت: علاوه بر اينکه بر اساس اين سند مشخص مي شود که 
چگونه سيستم حمل و نقل و توسعه سکونتگاه ها با هم ارتباط 
برقرار مي کنند و در جهت افزايش بهره وري از امکانات موجود 
و برقراري عدالت مؤثر است، نکته بسيار مهم تر بحث کاهش 
آلودگي محيط  زيس��ت اس��ت که نتيجه گس��ترش حمل و نقل 
ريلي است.به گفتهٔ آخوندي اين سند که اهداف بسيار درست 

و بزرگي دارد موضوعي اس��ت که از دهه ۴۰ در دنيا اجرا ش��ده 
است و متأسفانه خيلي دير در ايران به آن پرداخته مي شود.وي 
توضيح داد: بس��ياري از کش��ورها بيش از 5۰ س��ال است که به 
اين نتيجه رس��يده اند که اگر بخواهند ش��هر را بر اساس خودرو 
طراح��ي کنند اين مس��ابقه هي��چ گاه پاياني ندارد و تا زماني که 
ب��ه س��مت حمل و نقل عمومي و ري��ل پايه نرويم بحث خودرو 
محوري پاياني نخواهد داشت.وزير راه و شهرسازي ادامه داد: 
آخرين بررس��ي ما در خصوص ش��هر تهران نش��ان مي دهد که 
روزي يک ميليون و ۳۰۰ هزار نفر وارد ش��هر تهران ش��ده و از 
آن خارج مي ش��وند که رقم بس��يار بزرگي اس��ت و سهم ريل از 
اين رقم تنها ۴ درصد يعني تقريبا صفر است که نشان مي دهد 
مس��افران در تهران مطلقاً توس��ط خودرو رفت و آمد مي کنند. 
معلوم اس��ت چه ميزان آلودگي، مصرف انرژي، ناامني و عدم 
ايمني و کش��ته ش��دن مسافران را داريم.وي ادامه داد: بنابراين 
اينکه گفته مي ش��ود به س��مت ريل برويم بحث درس��تي است 
و هيچ چاره اي نداريم بر همين اس��اس معتقد هس��تم اين س��ند 
يک آغاز بس��يار مهم اس��ت که نحوه تفکر ما را تغيير مي دهد و 

فقط يک سند نيست و رويکرد بنيادين دارد.
آخوندي با بيان اينکه اتفاق بس��يار مهمي را با اجراي اين س��ند 
رق��م مي زني��م تصريح کرد: لازمه اين کار اقدام دس��ته جمعي و 
همکاري در تمامي حوزه ها است. کاري نيست که يک دستگاه 
بخواهد انجام دهد همه بايد حوصله کنند و همراه ش��وند و با 
حسن نيت دنبال اين موضوع برويم.وي با بيان اينکه اين سند 
داراي دو جنبه مهم است توضيح داد: يک جنبه آن حمل و نقلي 
اس��ت و يک بخش اين س��ند جنبه شهرسازي دارد؛ مهندسان 
شهرس��ازي ما اساس��اً شهر را بر اساس خودرو طراحي مي کنند 
متأسفانه مهندس شهرسازي که موضوع ريل را در شهر ببنيد 
نداري��م ک��ه دليلش اين اس��ت که اساس��اً در نظامات دولتي ما 
چنين درخواس��تي وجود نداش��ته و چون در اسناد ما نبوده است 
شهرسازها بعد از برآورد جمعيت و برآورد ترافيک با تمرکز روي 
خودرو نقشه کشيده اند و اين خواسته سيستم است و بر همين 
اساس طراحي مي کردند.آخوندي ادامه داد: ورود اين بحث به 
نظام شهرسازي يک دنياي جديدي است. ما کار خيلي سختي 
را در پيش داريم و قاعدتاً وقتي جلو مي رويم مقاومت هاي مراکز 

حرفه اي آغاز مي ش��ود . درحال حاضر ش��رکت شهرسازي هاي 
زيادي وجود دارد که حتي يک کارشناس ريل در سيستم آن ها 
مشغول نيست .بر همين اساس معتقد هستم که کار سختي را 
در پيش داريم ولي چاره اي نداريم و بايد به اين س��مت برويم 
چرا که آينده س��کونتگاه هاي ايران بر اين اس��اس رقم خواهد 
خورد.وزير راه و شهرس��ازي به منطقه ۲۲ تهران اش��اره کرد و 
گفت: توس��عه تهران به س��مت غرب در حالي رخ داده است که 
کوچک ترين حمل و نقل ريلي در اختيار مردم نيست و منطقه 
۲۲ بر اساس خودرو طراحي شده است که موضوع نگران کننده 
اي خواهد بود. بنابراين بايد از يک جايي شروع کنيم و توسعه 

شهري بر اساس ريل را در دستور کار قرار دهيم.

شنيده ها حاکي از آن است که بعضي از ايرلاين هاي داخلي قصد 
دارند دور از چشم دستگاه هاي نظارتي و بدون تصويب سازمان 
هواپيمايي کش��وري از اول تيرماه و با ش��روع مس��افرت هاي 
تابستاني بصورت ناگهاني قيمتهاي خود را تا ۲۰ درصد افزايش 
دهند اين در حالي است که در سال گذشته نرخ تورم به زير 1۰ 
درصد کاهش يافته و خدمات مسافري ايرلاين ها هم افزايش 
پيدا نکرده و ناوگانها هم همان ناوگانهاي سابق هستند.علاوه 
ب��ر اي��ن افزاي��ش نرخ در حالي قرار اس��ت صورت گيرد که اين 
موضوع مخالف سياست هاي دولت است چون شاهد هيچگونه 

افزايش در حوزه قيمت سوخت يا عوارض فرودگاهي و خدمات 
فرودگاهي نيستيم.ضمنا دولت هم در عمل با اين افزيش قيمت 
موافق نيس��ت چراکه هم بر خلاف سياس��ت هاي کلي دولت 
در حوزه صنعت گردش��گري اس��ت و هم اين افزايش نرخ در 
صورت اجرا با قوانين و دستور العمل ها تناقض داشته و سازمان 
هواپيمايي کشور نيز هيچ گونه مصوبه يا دستورالعمل جديدي در 
خصوص افزايش نرخ ايرلاين ها نداشته است .موضوع افزايش 
قيمته��ا در حال��ي در روزهاي پس از انتخابات دوازدهمين دوره 
رياست جمهوري مطرح شده است که برخي ايرالاين ها حتي 

به تعهدات خود در برابر مس��افرها درس��ت عمل نمي کنند و به 
طور مثال در فروردين ماه امس��ال ، تاخير هواپيمايي هاي آتا با 
56ٔ، هواپيمايي کاسپين با 5۰ٔ، ايرتور با ۷۰ٔ ، تابان با 5۲ٔ 
، اترک با ۷۰ٔ ، آسمان با 56ٔ و هواپيمايي ايران اير با 6۳ٔ   
خسارات زيادي به مراجعه کنندگان خود داشته و سرويس دهي 
آنها همواره موجبات اعتراض مش��تريان را فراهم کرده اس��ت 
بطوريکه حتي در برخي موارد مسافران به خاطر عدم پاسخگويي 
مسئولان مربوطه حاضر به خروج از هواپيماها نمي شدند تا به 
اعتراض آنها رسيدگي شود .نکته مهم ديگر اينکه اين افزايش 

نرخ باعث به حداکثر رس��يدن س��قف قيمت بليط هاي چارتري 
مي ش��ود و از آنجايي که بيش��تر پرواز هاي مردم را پرواز هاي 
چارتري تشکيل ميدهد اين امر موجب تحميل اجباري قيمت 
به آنها مي ش��ود که بر خلاف سياس��ت هاي دولت و ش��عارهاي 
انتخاباتي اس��ت که تا يک ماه پيش از س��وي کانديداها براي 
جمع آوري آراي مردم داده مي ش��د. بطور کلي آنچه مش��خص 
اس��ت اين که گويا اولا اين افزايش نرخ ها قرار اس��ت خيلي بي 
سروصدا صورت بگيرد و ثانيا دولت در موافقت با اين افزايش 

قيمتها هيچ گونه مصوبه و دستور العملي نداشته است.


